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Savetovanje „Zdravstvo u Srbiji – korak ka optimalnijem sistemu“  

veliki broj učesnika, fokus skupa – optimizacija mreže 

 

 

 

Više od pet stotina pedeset učesnika – među kojima predstavnici zdravstvenih ustanova iz cele Srbije, 
brojni predavači – eksperti iz oblasti zdravstva iz zemlje i regiona, predstavnici najvažnijih institucija u 
zdravstvenom sistemu, okupili su se u Vrnjačkoj Banji na Savetovanju koje je organizovala Komora 
zdravstvenih ustanova Srbije u saradnji sa Drugim projektom razvoja zdravstva.  



 
 

 

 

Tokom tri dana trajanja Savetovanja – od 4. do 6. decembra, održana su  predavanja i radionice na 
kojima je bilo reči o najaktuelnijim pitanjima u zdravstvu. Najveći deo programa bio je posvećen upravo 
započetom projektu optimizacije mreže zdravstvenih ustanova – korenitoj i značajnoj promeni koja bi za 
cilj bi trebalo da ima poboljšanje kvaliteta, pristupačnosti i efikasnosti zdravstvene zaštite. 

 

Budući da prva faza ovog projekta podrazumeva analizu postojećeg stanja, ideja organizatora bila je da 
se zaposleni u zdravstvenim ustanovama (naročito rukovodioci) uključe u projekat kao partneri, te da se 
njihove sugestije i stavovi uzmu u obzir prilikom formulisanja rešenja. U tom smislu – pored klasičnih 
predavanja, organizovano je i ukupno 8 radionica na kojima su učesnici analizirali  

- ključne izazove koji opterećuju zdravstveni sistem, 
- razgovarali o načinima pridobijanja i zadržavanja kvalitetnih ljudskih resursa,  
- konceptu integrisane zdravstvene zaštite 
- načinima da se postigne finansijska stabilnost, poveća kvalitet i efikasnost u pružanju usluga. 

Interesovanje za radionice bilo je veliko, pa je u prvom krugu broj učesnika premašio broj prvobitno 
prijavljenih. 

O temama vezanim za optimizaciju, pored predstavnika Ministarstva zdravlja Srbije,  govorili su 
uglavnom međunarodni eksperti iz oblasti zdravstva – ugledni stručnjaci koji su u timu koji sprovodi 



 
 

projekat – na čelu sa vođom projekta Sinišom Vargom, inače bivšim ministrom zdravlja Hrvatske i 
direktorom hrvatskog zavoda za zdravstveno osiguranje. 

 

 

 

Pored optimizacije, na savetovanju je bilo reči i o drugim organizacionim, pravnim i ekonomskim 
aktuelnostima iz zdravstva o kojima su govorili: predstavnici Ministarstva zdravlja (državni sekretari 
Berislav Vekić i Ferenc Vicko, pomoćnik ministra Radica Pejčinović Bulajić), Republičkog fonda za 
zdravstveno osiguranje (Marko Jovanović, direktor sektora za razvoj i informacione tehnologije) Drugog 
projekta razvoja zdravstva Srbije (Simo Vuković, Draško Lazović) ,Državne revizorske institucije (Snežana 
Trnjaković, vrhovni državni revizor), Uprave za javne nabavke (Dragan Cvijić) i IPCa (Branislava 
Šljivančanin). 



 
 

               

Učesnici Savetovanja sa kojima smo razgovarali saglasni su u oceni da im je prisustvo skupu bilo korisno i 
zanimljivo. 

 

 “Predavanja su bila veoma zanimljiva i korisna ali je još značajniji kontakt sa kolegama koji sam ostvarila 
tokom Savetovanja” 

  

„Odlicna organizacija, atmosfera i prijatna i radna, izuzetan sastav predavača“ 



 
 

 

„Prvi put sam sada na skupu koji organizujete. Utisci su krajnje pozitivni. Sigirno ću ponovo doći“ 

 

„Veoma dobre teme, izuzetni predavači! Učešće u radionicama mi je bilo posebno zanimljivo“ 
 

    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

Zašto niko ne želi da prijavi korupciju 

Više od polovine građana smatra da je u Srbiji korupcija široko rasprostranjena. Najviše u zdravstvu. 
Većina korupciju ne bi prijavila, jer smatra da to ništa neće promeniti. To pokazuje istraživanje koje su 
povodom 9. decembra, Međunarodnog dana borbe protiv korupcije, predstavili Cesid i USAID. 

Na listi najvećih problema sa kojima se građani suočavaju, korupcija zauzima treće mesto, odmah iza 
nezaposlenosti i životnog standarda. 

Svaka treća osoba tvrdi da živi ispod podnošljivog nivoa, na šta umnogome utiče korupcija. 
Najkorumpiranije je, već drugu godinu zaredom, zdravstvo, ali istraživači ublažavaju taj podatak 
činjenicom da Srbi vole da doktoru ponesu kafu. 

"Nažalost, više od 55 odsto građana i dalje smatra da je korupcija u Srbiji široko prisutna, i istovremeno, 
većina neće ni da je prijavi, neki zbog toga što smatraju da se ništa neće promeniti. To je deo kulture i 
navika ovde", rekla je Šenli Pinčoti, direktorka Kancelarije za demokratski i ekonomski razvoj USAID-a. 

Zbog korišćenja prijateljskih veza i položaja radi zapošljavanja, nepotizma i partijskog zapošljavanja i 
sličnih pojava, smanjuje se poverenje u institucije koje treba da se bore protiv korupcije.  

Od policije do revizora, ocena nikom mnogo veća od dvojke.  



 
 

Predsedniku se više veruje, ali i to je u padu sa 23 na 17 odsto. Građani smatraju da ih niko neće zaštititi 
ako prijave korupciju, kao i da se kod nas takvi ljudi ne cene previše.  

"Ljudi vide da je korupcija ozbiljan problem i da traže da se državni organi sa njom razračunaju. 
Pogotovo ljudi žele da vide da se korupcija kažnjava. Mislim da je to vrlo snažna poruka iz svega ovoga 
što smo čuli danas", istakao je Nemanja Nenadić programski direktor Transparentnosti Srbija.  

Resorno ministarstvo tvrdi da to već čini, te da je ova godina potpuno bila posvećena borbi protiv 
korupcije. 

Uz nove zakone, i 750 pravosnažnih odluka za koruptivna krivična dela, nismo ni na listi globalno 
nezadovoljavajućih zemalja kada je reč o borbi protiv korupcije, kažu u Ministarstvu pravde. 

 

 

Sombor: Kako se štite prava pacijenata? 

SOMBOR - Posle šest godina, od kada rade, utisak je da zaštitnici prava pacijenata konačno uigrano rade 
svoj posao obzirom na sve druge poslovne obaveze. Koliko je njihova uloga, kao spona između 
pacijenata i sistema zdravstvene zaštite zaživela proveravali smo u somborskom okrugu. 

Problemi oko zakazivanja pregleda, izdavanje uputa i lekarskih recepata, ortopedskih pomagala, dužina 
čekanja na pregled ili kako da dođu do većih kliničkih centara, samo su neka od pitanja ili prigovora 
kojima se pacijenti, usmeno ili pismenim putem, obraćaju savetniku za zaštitu prava pacijenata. I ako 
svoja prava u lokalnoj kancelariji mogu uputiti od 2014. godine, mnogi još uvek nisu informisani kome i 
kako mogu da se obrate ukoliko smatraju da im je pravo na zdravstvenu zaštitu uskraćeno. 

Tokom poslednje tri godine savetniku za zaštitu prava pacijenata u Somboru pismeno se obratilo se 
petnaest pacijenata iz Somborskog okruga. 

"Dosta veliki problem je informaciono zdravstveni integrisani sistem, a termine daje bolnica, dok 
izabrani lekar obavlja zakazivanje. Međutim, problem je što bolnica daje termine za ceo Zapadnobački 



 
 

okrug i pored svega mi se trudimo da maksimalno pacijentima izađemo u susret", kaže Marija Jerković, 
savetnica za zaštitu prava pacijenata. 

Međutim, broj savetovanja i posredovanja rešavanja problema usmenim putem je daleko veći, oko 900 
slučajeva godišnje. 

"Imali smo problem sa zakazivanjem pregleda na primer kada je u pitanju oftamolog, jer ih je manjak. 
Uglavnom to i naglasim pacijentima...Tamo gde je manjak lekara za specijalističke pregleda gledamo da 
nekako situaciju rešimo...", dodaje ona, 

Pritužbe upućene Pokrajinskom zaštitniku građana zbog povrede ljudskog prava na zaštitu fizičkog i 
psihičkog zdravlja predstavljaju značajan udeo u ukupnom broju obraćanja građana, 

"Baveći se pravom deteta na bolničkom lečenju u pratnji roditelja tokom 2018. godine ombudsman je 
utvrdio da nekoliko bolnica iz Vojvodine ne dozvoljava očevima da budu uz svoju decu, koja se nalaze na 
stacionarnom lečenju, a da majkama pratnju čak i naplaćuju u iznosu do hiljadu dinara dnevno, iako se 
ova zdravstvena usluga izričito obezbeđuje na teret zdravstvenog osiguranja. Reagovanjem resornog 
pokrajinskog Sekretara nezakonito postupanje je obustavljeno", naveo je, između ostalog, ombudsman. 

Savetnici u većoj meri prepoznaju nastalo kršenje prava, dok su sa druge strane sami pacijenti svesniji 
prava čiju zaštitu uživaju po zakonu, a pravo na prevenciju je jedno od najvažnijih. 

 

 

Grip stigao, više obolelih očekuje se u januaru 

NOVI SAD - Polako ulazimo u sezonu gripa. Potvrđeni su prvi slučajevi tog virusa i na teritoriji 
Južnobačkog okruga, ali nema bojazni od epidemije, posebno jer je ove godine bilo veliko interesovanje 
za vakcinu protiv gripa. 

Kako su nam rekli u Domu zdravlja "Novi Sad" trenutno nema vakcina, ali se isporuka očekuje polovinom 
decembra. 



 
 

Na teritoriji Južnobačkog okruga za sada su registrovana dva slučaja gripa. 

"Radi se o virusi gripa tipa B koji nema veliliki epidemijski potencijal znači nije za očekivati da ćemo imati 
masovno obolevanje u vrlo kratkom periodu dakle za očekivati je da imamo blago, tiho prokužavanje 
populacije", izjavio je Mioljub Ristić iz Instituta za Javno zdravlje Vojvodine. 

Veći broj obolelih može se očekivati u januaru, nakon praznika, kada se deca vrate u vrtiće i školske 
klupe, kažu u Institutu za javno zdravlje Vojvodine. Za sada, čak ni u domovima zdravlja nema mnogo 
pritužbi na simptome virusa. 

Intenzivna vakcinacija protiv virusa gripa počela je polovinom oktobra, a ove godine je odziv veoma 
veliki. 

"Dom zdravlja Novoi Sad svak godine potroši oko10.000 doza. Ove godine je interesovanje bilo veće a i 
samim programom je obuhvaćeno više kategorija te smo u startu dobili više nego prošle godine a to je 
14. 000 doza međutim mi smo i preko toga potrošili jer nam je Institut za javno zdravlje Vojvodin 
obezbedio 14.800 doza", izjavila je za RTV Dragana Kostadinović, koordinatorka imunizacije Doma 
zdravlja "Novi Sad" . 

Vakcinacija se preporučuje hronično obolelima, zdravstvenim radnicima i drugim grupama, koje su 
rizične, kao što su na primer trudnice, a značajna je ne samo zbog ličnog, već i zbog kolektivnog 
imuniteta. 

 

 

U Srbiji zagađen vazduh odnese 3.600 života godišnje 

Od posledica zagađenja vazduha, u Srbiji godišnje umre 3.600 osoba, rekao je za RTS šef kancelarije 
Svetske zdravstvene organizacije za Srbiju Marijan Ivanuša. U svetu zbog zagađenja godišnje umre oko 
sedam miliona ljudi, od čega je pola miliona u Evropi. 



 
 

Protekli vikend u Srbiji je obeležilo povećano zagađenje vazduha, naročito u Beogradu, Novom Sadu, 
Subotici, Kosjeriću, Nišu, Valjevu. 

Stručnjaci kažu da nije povećana emisija zagađujućih čestica, već su atmosferske prilike doprinele da 
aero-zagađenje bude visoko. 

Danas je situacija nešto bolja, ali npr. merne stanice Stari grad i Mostar i dalje pokazuju da je vazduh 
veoma zagađen.  

Šef kancelarije svetske banke za Srbiju Marijan Ivanuša, gostujući u Dnevniku RTS-a, rekao je da zagađen 
vazduh može da utiče na kardiovaskularne i plućne bolesti, ali da sve zavisi od toga koliko je dugo vazduh 
zagađen i koliko dugo je neko izložen zagađenju.  

Prema podacima i analizama SZO, u svetu umre sedam miliona ljudi godišnje od zagađenosti vazduha, 
od čega je u Evropi pola miliona ljudi. Procenjuje se da u Srbiji godišnje umre 3.600 osoba zbog čestica 
od 2,5 mikrona.  

Kada je reč o merama protiv zagađenja, Ivanuša je prvo istakao redovna merenja da bi građani i vlasti 
znali kada je vazduh zagađen i da bi mogli da se ponašaju u skladu s time.  

Naveo je da je u tim slučajevima najbolje ostati u stanu, a oni koji moraju da izađu napolje trebalo bi da 
budu što manje aktivni. 

Uticaj maski zanemarljiv  

Poručio je da maske ne pomažu iako se one mogu često videti u nekim azijskim zemljama.  

"Njihov uticaj je zanemarljiv, bitno je da smo što manje izloženi zagađenom vazduhu", naveo je Ivanuša.  

Najveći uzročnici zagađenja su loženje vatre i saobraćaj, ali bitni faktori su klimatski i geografski uslovi.  

Ivanuša objašnjava da su mere protiv zagađenja relativno skupe i da se njihovi efekti ne mogu očekivati 
preko noći.  

"Zajednice godinama rade na poboljšanju kvaliteta vazduha, vidim i u Srbiji napredak", rekao je Marijan 
Ivanuša.  

Napomenuo je da bi češće trebalo koristiti gas umesto drva za grejanje, a posebnu pažnju bi trebalo 
obratiti na saobraćaj jer stari automobili više zagađuju.  

Ipak, kako je rekao Ivanuša, pušenje je mnogo štetnije po zdravlje od zagađenog vazduha, a ljudi se ne 
bune toliko zbog pušenja koliko zbog vazduha.  

 

http://www.rts.rs/page/stories/ci/story/124/drustvo/3765384/beograd-ponovo-medju-najzagadjenijim-gradovima-sveta-u-valjevu-vazduh-opasan-po-zdravlje.html
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